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podle neskutečné události
v kinech od 3. února
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METRO EXTRA. JAK
SI DRŽET IMUNITU
NOVÝ DESIGN. TIPY A RADY NEJEN PRO VAŠE ZDRAVÍ

Svátek slaví: Nela

V pátek to v Pekingu vypukne. Někomu ale olympiáda začíná už dnes
Slavnostní zahájení zimních olympijských her se sice na stadionu Ptačí hnízdo koná až v pátek, někteří sportovci ale tou dobou budou mít svou
olympijskou premiéru dávno za sebou. Týká se to například hokejistek. Češky hrají už zítra proti domácí Číně, Američanky (na snímku ze včerejšího
hromadného focení) ve stejný den proti Finkám. Jako první z českých sportovců se na hrách představí manželé Tomáš a Zuzana Paulovi, kteří nastoupí
k prvnímu zápasu smíšených dvojic v curlingu proti Norsku už dnes. Více čtěte na straně 16. AP

Hospody v ohrožení,
pomáhají i pivovary
Pivní velmoc má problém. V Česku za dva roky zanikly zhruba dvě tisícovky podniků. Pomoc i osvěta.
Pivovarníci během lockdownů hostinským nabízeli nejrůznější úlevy nebo školení personálu STRANA 5
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Památkově chráněný Palác
Svět v Praze-Libni stále čeká
na kompletní opravu. Majitel
domu, italský podnikatel An-
tonio Crispino, loni provedl
drobné opravy. Radnice Pra-
hy 8 ale nemá, jak ho přimět
ke kompletní rekonstrukci.

V paláci býval automat
Svět, který navštěvoval spiso-
vatel Bohumil Hrabal. Ode-
hrává se zde děj několika
jeho knih. Dům vznikl ve 30.

letech 20. století a nyní roky
chátrá. Podle mluvčího Prahy
8 Martina Šalka nechal ma-
jitel loni opravit část fasády
a okna, která však jsou oproti
původním širší. „Žádný další
stavební ruch kolem stavby
se nekoná,“ dodal Šalek.
Z hlediska stavebního úřa-

du stavba neohrožuje okolí,
a úřad Prahy 8 je tak podle
mluvčího nyní bezmocný. Pa-
mátkářimají stále platné pod-

mínky pro opravu vnitřku bu-
dovy, na kterých trvají. O ob-
nově paláce se mluvilo již
v roce 2006, kdy radnice
schválila studii rekonstruk-
ce. Od té doby se však oprava
nijak výrazně neposunula
a radnicemajiteli v minulosti
mimo jiné udělila pokutu.
Naopak opravy se dočká

Palmovka a náměstí Bohumi-
la Hrabala. Magistrát a radni-
ce před nedávnem oznámily,

že zde bude nová výstavba,
upraven prostor včetně auto-
busového nádraží a vznikne
i vzpomínka na Hrabala. Ten
se narodil 28. března 1914
a zemřel 3. února 1997, tedy
přesně před 25 lety.
Proměna náměstí by moh-

la být hotova v roce 2025.
Stavba byměla vyjít na 80mi-
lionů korun. Architekti nyní
projektují dokumentaci pro
stavební povolení. ČTK

Primátor nesouhla-
sí s tím, že dokon-
čení obchvatu
blokuje koalice.
Na vině má být
starosta Prahy 20.

Kdos bez viny, hoď kame-
nem. Na tohle rčení, alespoň
podle uživatelů sociálních
sítí, by měli v poslední době
politici na pražském magis-
trátu myslet více než kdy jin-
dy. Pražský primátor Zdeněk
Hřib (Piráti) si totiž před pár
dny v on-line prostoru postě-
žoval na předvolební kam-
paňODS. Nesouhlasí s tím, že
aktuální vedení města bloku-
je stavbu Pražského okruhu.
„Okruh staví stát. Praha

mu to ulehčuje tím, že vyku-
puje zelené pásy. Dostavbu
okruhu sabotuje i ODS. Sta-
rosta za ODS z Prahy 20 nám
poslal odvolání proti okruhu.
Aneb jak začít antikampaň
za pomoci manipulací,“ na-

psal primátor na svém face-
bookovém a twitterovém
účtu.

Nesplněné sliby
Hřibův výrok se však znelí-

bil opozičnímu zastupiteli za
ODS a starostovi Prahy 9 v jed-
né osobě Tomáši Portlíkovi.
„Primátor Hřib obvinil praž-
skou ODS z toho, že její před-
stavitelé údajně blokují vý-
stavbu Pražského okruhu.
Přitom je to právě magistrát-
ní koalice, která přes závazek
z roku 2018 doposud vykoupi-
la dle aktuálních zjištění pou-
hých deset procent pozemků
potřebných k pokračování
stavby vnějšího okruhu a ne-
pokročila ani v dalších přípra-
vách,“ reagoval na Hřibova
slova Portlík.
Vnitřní Městský okruh je

podle Portlíka ještě v tristněj-
ším stavu. „Výsledkem téměř
čtyřleté práce koalice v čele
s odpovědným radnímpro do-
pravu Adamem Scheinher-
rem (Praha Sobě) je pouze
zdvojnásobení ceny celého
projektu. Hřib nepřímo obvi-

nil starostu Horních Počernic
Petra Měšťana, že je to právě
on, kdo de factomůže za prů-
tahy při přípravě Pražského
okruhu. Proti takovému ne-
podloženého tvrzení se dů-

razně ohrazujeme,“ říká Port-
lík.

Maskování reality
Primátor podle Portlíka

maskuje realitu. Jak ve stej-
ném příspěvku na sociálních
sítích totiž sám přiznává,
město se poslední čtyři roky
soustředilo pouze na výkup
zelených pásů. „Jenže stejně
jako zdaleka nesplnil slib
v případě výsadby jednoho
milionu stromů, tak i výkup
pozemků není vůbec hoto-
vý,“ doplňuje Portlík s tím, že
se magistrát zavázal, že po-
zemky vykoupí, již v roce
2018. Důvod je prostý. Bez
toho totiž nenímožné ve stav-
bě okruhu pokračovat.

Hra o moc
Portlík tvrdí, že měl primá-

tor možnost využít jej jako
mediátora mezi hlavním měs-
tem a zmiňovanou Prahou 20.
Jeho nabídku ale dosud nevy-
užil. „Pražská ODS nic neblo-
kuje, nikdo z ODS proti okru-
hu nehlasoval, a to včetně zmí-
něného starosty Měšťana. Vy-

zval jsem proto opět pana pri-
mátora, aby s námi začal jed-
nat,“ doplňuje.

Kritika opozice
Zástupci pražské ODS ne-

jsou jedinou opozicí, která
na táhnoucí se stavbu okru-
hu upozorňuje. Domagistrát-
ní koalice se opírají i zástupci
pražského hnutí ANO. Těm
však uživatelé na sociálních
sítích obvykle vyčítají, že se
na prostojích kolem stavby
měla podílet i bývalá vláda
Andreje Babiše. Okruh pak
zdaleka není jediným jabl-
kem sváru posledních dní.
Na Facebooku například rezo-
nuje téma možného zřízení
pracovní skupiny, která bude
namagistrátě řešit zákaz koň-
ských povozů. Hřib se zase
obouvá do členaODSVladimí-
ra Schmalze. Ten prý vydírá
Pražany a chce stavět u Džbá-
nu, v oblíbeném přírodně
cenném území Šárky.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Plátek výborné sekané, nikte-
rak průhledný, pivní rohlík
a kolečko hořčice. Za tuto stu-
dentskou a hlavně ohřátou
snídani jsme dali v bistru Se-
kery na Andělu 35 korun. Teď
je řada na vás – ukažte nám,
kde vy dokážete v Praze
posnídat, aniž byste vytáhli
z kapes více než 40 korun.
Fotku s popisem ceny amísta
jídelny, především té lidové,
posílejte do zítřejšího poled-
ne na mms@metro.cz nebo ji
sdílejte na Instagramu s hash-
tagem #metrosnidane. Nej-
lepší, nikoli však nejlevnější,
odměníme třemi stovkami.
Nezapomeňte: do 40 ko-
run!MET

Jde se na to
Na holešovickém výstavišti
začala dostavba vyhořelé-
ho křídla Průmyslového pa-
láce. Dělníci ji zahájili pře-
ložkou inženýrských sítí
a takzvanými zimními pra-
cemi. Rovněž začne prů-
zkum pravého křídla, které
bude kompletně oprave-
no. Zástupci magistrátu
a městské firmy Výstaviště
Praha včera předali stave-
niště. Palác vyhořel v roce
2008. Náklady na obnovu
mají být zhruba 2,64 miliar-
dy korun, hotova má být
v roce 2024. Práce provede
konsorcium Společnost
pro Průmyslový palác vede-
né Metrostavem. ČTK

Číslo dne

1,09
Městská společnost Technolo-
gie hlavního města Prahy po
čtyřech letech fungování le-
tos poprvé očekává výnosy
1,09 miliardy korun. Společ-
nost vznikla jako správce ve-
řejného osvětlení. Její agen-
da nyní zahrnuje i správu ka-
merového systému či výmě-
nu městského mobiliáře. MET

Snídaně. Výzva
končí zítra

Citát

Vyzval jsem pana pri-
mátora, aby namísto
pokryteckého psaní na
sociálních sítích společ-
ně s námi usedl za jed-
nací stůl. Moje nabíd-
ka pomoci s komunika-
cí stále platí.
TOMÁŠ PORTLÍK, STAROSTA PRAHY 9

Svět. Dál chátrá. Pokutě navzdory

Stavba okruhu se příliš táhne.
Může za to Hřib, či Měšťan?
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Nature’s Promise Bio
Dětské ovocné pyré
• 90 g
• 100 g = 18,78 Kč
• vybrané druhy
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Malý krok pro lidstvo, velký
pro Viktorku! Smlouva mezi
Prahou 3 a klubem slavnost-
ně podepsána. Tak včera FK
Viktoria Žižkov na Faceboo-
ku oznámil konec dlouhých
jednání. Praha 3 podepsala
s fotbalovým klubem smlou-
vu o třicetiletém nájmu stadi-
onu v Seifertově ulici za sym-
bolickou korunu ročně. Klub
bude mít zároveň předkupní
právo pro případ, že by se
městská část rozhodla v době
trvání nájmu sportoviště pro-
dat. Podpis proběhl symbolic-
ky přímo na hrací ploše.
Radnice musí podle smlou-

vy do stadionu do konce letoš-
ního roku investovat 25 mi-
lionů korun, smlouva je pod-
míněna také setrváním klu-
bu v profesionální soutěži do
úrovně třetí ligy. „Podmínky,
které se podařilo dohodnout,
jsou podle mého názoru vý-
hodné jak pro městskou část,
která se nebude muset do bu-
doucna o stadion starat, tak
pro klub, který má jistotu zá-
zemí pro své působení,“ uve-
dl místostarosta Prahy 3 Jan
Materna.
„Doposud jsme žili z roku

na rok. Nová dlouhodobá ná-
jemní smlouva dává klubu jis-
totu a jejím podpisem jsme
získali skutečný domov,“ ko-
mentoval dohodu spolumaji-
tel FK Viktoria Žižkov Milan
Richter. Klub loni kvůli špat-
nému stavu stadionu málem
nedostal druholigovou licen-
ci, nakonec mu ji však Fotba-
lová asociace ČR udělila.
Klub předloni v lednu kou-

pil podnikatel v developmen-
tu a informačních technolo-
giích Louda, který se pokou-
šel s radnicí dojednat odkup

stadionu. Zdůvodňoval to
tím, že ho chce opravit a vý-
hledově na jeho místě posta-
vit novémoderní sportoviště.
Vedení Prahy 3 prodej odmí-
talo, protože Louda podle něj
nedodal dostatečné záruky,

že pozemek bude trvale slou-
žit ke sportu. Po neúspěš-
ných jednáních Louda loni ak-
cie klubu odprodal předsedo-
vi představenstva klubu Rich-
terovi a členovi představen-
stva Jiřímu Rývovi.

Smlouvu kritizovali někteří
opoziční zastupitelé. Napří-
klad Tomáš Sunegha uvedl, že
semunelíbí zapracování před-
kupního práva. „Omezuje na-
kládání s majetkem, je to
smlouva jiná než čistě nájem-

ní, a tváří se to jako nájemní,“
řekl. Radnice v reakci uvedla,
že předkupní právo slouží
k tomu, aby měl klub jistotu,
že některá z dalších politic-
kých reprezentací stadion ne-
prodá někomu jinému. ČTK

Krátce

Letní scéna
V ulici Nový Svět na
Hradčanech plánuje Di-
vadlo Ungelt v polovině
května opět otevřít svou
letní scénu. Přidává se
tak k Museu Kampa či
ke Kalichu, které již
také nabízejí na letní mě-
síce a hraní pod širým
nebem vstupenky.

Zranění podlehl
Osobní vlak včera před
polednem srazil na želez-
niční trati u Roztocké uli-
ce v Praze 6 mladíka.
Třiadvacetiletý muž těž-
kým zraněním podlehl.
Železniční doprava mezi
Podbabou a Roztoky
u Prahy přes hodinu stá-
la a místo vlaků jezdily
autobusy. ČTK

Žižkov. Podpis symbolicky na hřišti
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Boj proti klimatické změně
je jako mince o dvou stra-
nách – nejenže se většinamo-
derní civilizace aktivně snaží
prohlubující změně předchá-
zet, zároveň se však pokouší-
me vyrovnat s již napáchaný-
mi škodami. Druhý ze zmíně-
ných přístupů se nazývá adap-
tace a zjednodušeně řečeno
směřuje k tomu, aby se lidem
žilo lépe. Právě díky těmto
snahám se každoročně zvyšu-
je poměr modro-zelených
ploch na území metropole
a jsou to právě tyto snahy,
které slouží jako obrana před
povodněmi.
Praha má v zásobníku mo-

mentálně bezmála čtyři stov-
ky adaptačních projektů.
Bude to stačit? Na toto téma
jsme hovořili s Terezou Líbo-
vou z magistrátního Odboru
ochrany prostředí, která má
agendu adaptačních opatření
na povel.

Jak se klimatická změna
propisuje do každodenní-
ho života v Praze? Dá se
něčemu takovému vůbec
vyhnout?
Vyhnout se klimatické

změně nijak nelze. Nicméně
lze přijmout taková opatření,
která negativní dopady zmír-
ňují a město klimatické změ-
ně přizpůsobí – tedy adaptu-
jí. Na základě meteorologic-
kých měření víme, že roste
nejen průměrná teplota, ale
i roční počet tropických dní
(s teplotou nad 30 °C – pozn.
redakce).

V čem spočívají nevýhody
velkoměsta oproti men-
ším obcím?
Specifikem velkých měst

je fenomén takzvanéhoměst-
ského tepelného ostrova. Ne-
prodyšné rozpálené plochy
v centru města udržují teplo-
tu třeba i o osm stupnů vyšší,
než mají zelené plochy
v okrajových částech. Dalším
takovým negativním dopa-
dem jsou přívalové srážky,
které v kombinaci s nevhod-
ným vodním hospodařením
způsobují v městském pro-
středí povodně. Opačným pó-
lem stejného jevu je, že po
příliš rychlém odtoku vody
nastává ve městě sucho.

V čem přesně spočívá
přístup založený na adap-
taci? Jaký je optimální cíl,
kterého bymagistrát chtěl
dosáhnout?
Adaptace města znamená

hlavně ochranu zeleno-mod-

ré infrastruktury a podporu
projektů vedoucích k posíle-
ní přirozených funkcí příro-
dy. Celé to funguje jako velká
přírodní klimatizační jednot-
ka. Magistrát každoročně za-
kresluje do mapy města
úspěšně dokončené projekty.
Spolehlivými nástroji jsou na-
příklad revitalizace sadů, vni-
trobloků, výsadba stromů,
stavba nových vodních nádr-
ží a přírodních systémů proti-
povodňové ochrany nebo pře-
měny nepropustných po-
vrchů na propustné.

To se dělá jak?
Například na parkovišti

není nutné mít vždy povrch
z hladkého asfaltu, autům
stejně dobře poslouží napří-
klad zatravňovací dlaždice.
Tím pádem není voda zbyteč-
ně odvedena do kanalizace,
ale chladí a zvlhčuje okolí.

Proč zrovna adaptace?
Nemělo by větší smysl sna-
žit se změnám předcházet
než se s nimi vypořádávat
dodatečně?
Samozřejmě je potřeba

činit obojí. Předcházet globál-
ním klimatickým změnám
lze na lokální úrovni jen ob-
tížně, nicméně můžeme se
snažit o snížení množství vy-
pouštěných skleníkových ply-
nů, zejména oxidu uhličité-
ho. Tedy aspoň vzít na sebe
tu část odpovědnosti, kterou
magistrát může ovlivnit.

A to je?
Klimatická vize magistrátu

je v současné chvíli ucelená;
zahrnuje všechny hlavní sku-
piny činností tvorby skleníko-
vých plynů, a zároveň, jako je-
den z pilířů této vize, také
adaptaci. Pokud zateplíte bu-
dovu a snížíte tím spotřebu
tepla, vyměníte zdroj elektři-
ny za obnovitelný nebo vymě-
níte motor svého auta, dra-
maticky tím snížíte vypouště-

ní oxidu uhličitého. Kvalita
života se ale zvyšuje i tím, že
lidé tráví čas v ulicích, které
nejsou rozpálené, prašné a su-
ché.

Jak moc naplňování cílů
v této oblasti závisí na vůli
jednotlivých městských
částí nebo pražských pří-
spěvkových organizací?
Boj s negativními klimatic-

kými jevy ze strany magistrá-
tu probíhá pomocí takzvané-
ho Implementačního plánu
Strategie adaptace hl. m. Pra-
hy na roky 2020 až 2024. Jed-
ná se o zásobník projektů,
které jsou posbírány právě
napříč téměř všemi městský-
mi částmi a příspěvkovými
organizacemi města, které
mají aspoň do určité míry ve
své náplni péči o veřejná pro-
stranství. Vzhledem k tomu,
že se na seznamuprojektů po-
dílí skoro sto subjektů a cel-
ková investice se v současné
době předpokládá ve výši ko-
lem čtyř miliard korun, mys-
lím si, že se jedná o poměrně
ambiciózní plán.

Napadají vás nějaké kon-
krétní příklady z praxe?
Konkrétních případů je ne-

přeberné množství. Princi-
pem živého zásobníku je, že
jednou ročně proběhne analý-
za všech projektů, kde se vy-
hodnotí, jak se na nich pokro-
čilo a jaké jsou jejich přínosy.
Každý rok se tedy přidají pro-
jekty nové a vyřadí se ty, kte-
ré jsou již realizované nebo
je realizovat nelze. Jedná se
o otevřené a experimentální
prostředí. Odbor ochrany pro-
středí pražského magistrátu
přispívá revitalizacemi vod-
ních toků, jako je třeba Rokyt-
ka či Šárecký potok, a obno-

vou parků i ovocných sadů
jako Rádiovka nebo Hostivař.
Praha 2 realizovala projekty
v Riegrových sadech a „mlho-
viště“ v parcích na Folimance
nebo na Karlově náměstí
a dalších.

A co ostatní městské
části?
Praha 4 a Praha 6 v ulicích

vysazují zelené pásy a revitali-
zují parky. Například jde
o Třešňovku na Spořilově
a předpolí Obory Hvězda. Pra-
ha 12 podporuje ekologické
zemědělce na svém území
a podpořila také vznik unikát-
ního mokřadu v Cholupicích
a tak dále. V současné fázi je
v zásobníku kolem 375 pro-
jektů.

Podpořené adaptační pro-
jekty tedy většinou závisí
na schopnostech radnic
nebo organizací. Dá se vů-
bec nějak zapojit z pohle-
du „obyčejného“ Pražana?
Každý se může zapojit

v místě svého bydliště účastí
na revitalizacích vnitrobloků
nebo se může stát členem
společenství komunitní za-
hrady. Kdo má dům, může
zvážit umístění zelené stře-
chy či se pokusit o podporu
takového projektu na domě
ve vlastnictví společenství
vlastníků jednotek. Každý
z nás může šetřit energiemi,
stínit si v létě okna, zvážit,
zda všechny cesty na nákupy
je potřeba vykonávat autem,
a přestat plýtvat vodou. Zkrát-
ka zkusit se zamyslet nad svo-
jí ekologickou stopou.

Totéž asi platí pro nej-
různější firemní sídla.
Jistě. Rada hlavního města

nyní přijala dva klíčové doku-

menty pro developery, které
projektantům zajišťují hlad-
ký průběh řízení, pakliže se
pokusí v projektech navrh-
nout správné hospodaření se
stromy a s dešťovou vodou,
popřípadě se zapojí do akce
s názvem Milion stromů pro
Prahu. Možnosti tu, jak vidí-
te, jsou.

Magistrát dal už dříve
najevo příklon k ekologic-
kému zemědělství. Co to
přesně znamená pro drob-
né zemědělce, kteří hospo-
daří na území města?
Praha již od roku 2019 vy-

povídá a nově uzavírá všech-
ny pachtovní smlouvy a od ze-
mědělců vyžaduje, aby na
městských pozemcích hospo-
dařili udržitelně – aby použí-
vali méně chemických hno-
jiv, respektovali velikost
pozemků a členili jejich plo-
chy namenší úseky kvůli ero-
zi a vysazovali rozumnémíst-
ní odrůdy plodin. Zemědělci
to respektují.

Má vůbec Praha další po-
tenciál se na klimatickou
změnu adaptovat? Nehro-
zí omezení infrastruktury?
Prostor pro hospodaření se

srážkovou vodou v budovách
i ve veřejném prostoru, pro
rozvoj zeleně a využití chyt-
rých technologií i pro mož-
nosti každého z nás snižovat
svoji energetickou spotřebu,
včetně možností, které nabí-
zí změna jídelníčku, cestov-
ních, pracovních a životních
návyků je, dá se říci, nekoneč-
ný. Adaptovat neznamená
omezit ruch města, ba skoro
přesně naopak – žít s tímto
městem v těsnějším, ale ro-
zumněji nastaveném systé-
mu. FILIP JAROŠEVSKÝ

Klimatický plán počítá s dalším ozeleňováním Prahy.

Tereza Líbová 2x MHMP

Modro-zelená budoucnost
začíná i ve vnitroblocích
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Kasinům, těm je
hej! Stát je zadoto-
val desítkami mili-
onů „covidových“
korun. Hospodám
a hotelům je kvůli
umrtvenému cesto-
vání ouzko. Hosté
jsou, ale je jich
žalostně málo.

„Občas zavolají, ať přijdu vy-
pomáhat, víc práce bylo hlav-
ně kolem Vánoc a koncem
roku,“ konstatuje student
ČVUT Ondřej, který si už pár
let během vysoké přivydělá-
vá v restauraci v centru Pra-
hy. Před covidem tu stáli ci-
zinci i Češi frontu na volný
stůl. Teď se jich tu sejde sotva
na mariáš.
„Pokud mě potřebují, beru

to spíš jako charitu, abych
měl kapesné, protože práce
je sotva pro vlastní zaměst-
nance,“ přiznává student
upřímně. A tak nyní hledá ji-

nou příležitost, kterou by stí-
hal i při studiu.

Do boje o přežití dali
pivovarníci stamiliony
V pivní velmoci, mezi kte-

ré Česko patří, je vedle ome-
zeného vyvařování jídel znát
pokles v celé branži namenší
konzumaci piva v podnicích.
Už dva roky se snaží pivova-
ry, každý podle svých ekono-
mických možností, pomáhat
i hostinským.
Například Plzeňský

Prazdroj investoval do pomo-
ci napříč republikou půlmili-
ardy korun. „Během lockdow-
nů jsme gastronomickým
provozům, kam dodáváme,
bezplatně vyměňovali pivo,
které kvůli omezení provozu
prošlo, dodávali jsme hospod-
skýmobaly, abymohli prodá-
vat pivo s sebou, radili jim,
o jaké státní kompenzacemo-
hou žádat, odkládali jsme
splatnost faktur a připravova-
li je na otevření podniků,“
uvedl pro deníkMetro Tomáš
Mráz, obchodní ředitel Plzeň-
ského Prazdroje.
Hospody nenechali na ho-

ličkách ani menší pivovarní-

ci, kam se počítá třeba Rodin-
ný pivovar Bernard. I ten po-
máhal podle svých možností.
„Podpora měla a má různou
podobu, hostinští například
vítají analýzy vládních opat-
ření, tedy přehledné vysvětle-
ní, jaké jsoumožnosti podpo-
ry, jaká platí pravidla a po-
dobně,“ říká Radek Tulis,
mluvčí humpoleckého pivo-
varu. Jak to bylo možné, ode-
bírali od restaurací zpětně su-
dové pivo, které nebylo mož-
né během lockdownů prodá-
vat. „Naší podporou je také
reklama, která zvyšuje zájem
o pivo,“ doplňuje Tulis.

Covidové síto (snad)
odfiltruje ty nejhorší
Historická krčma v Čes-

kém Krumlově. Na polévku
čekáte padesát minut, na
hlavní jídlo o patnáct minut
déle. Úbytek turistů i covid
zredukovaly personál do té
míry, že tu vaří a obsluhuje je-
diný člověk. Hosté to ale ne-
vědí, kuchařka i číšnice v jed-
né osobě jim nic nevysvětlí,
nepoprosí o strpení. Když
pak přinese desetidekový ku-
řecí špíz za více než dvě stě

korun, napodruhé už ná-
vštěvníky asi nepřiláká. Zku-
šenosti, že ceny nabobtnaly,
porce se zminiaturizovaly
a roznášejí je lidé bez nadše-
ní, mají návštěvníci často.
I to je z mnoha hospod vyhá-
ní k firmám, které jídlo dová-
žejí až na práh za srovnatel-
né ceny a v odpovídajícím
množství.
„České gastro čelí tlaku

z několika stran. Kromě nižší
poptávky, která nedostihuje
úroveň roku 2019, je to růst
nákladů a nedostatek kvalit-
ního personálu,“ konstatuje
Luboš Kastner, restauratér
a zástupce gastronomického
sektoru v Asociaci malých
a středních podniků.

Školím, školíš, školíme
Nevyrovnané situace

v gastronomii si jsou vědomé
například i pivovary. Někde
se proto snaží, aby i během
poklesu poptávky zůstala
úroveň na odpovídající výši.
Například Plzeňskému
Prazdroji ubyly kvůli covidu
nižší stovky odběratelů mezi
restauracemi, těm, co přeží-
vají, se ale snaží pivovar vypo-

máhat nejen hmotně, ale i ra-
dami. „Soustředíme se kro-
mě vybavení hospod také na
školení jejich personálu a na
zlepšení služeb. Aby nabízely
hostům ten nejlepší zážitek
a ti se k nim vraceli,“ uzavírá
Tomáš Mráz z Plzeňského
Prazdroje. PAVEL HRABICA.

Vrchní velitel ukrajinské armády je v ČR
Na pražském Vítkově zahájil vrchní velitel ukrajinských ozbrojených sil Valerij Zalužnyj
(na snímku vlevo) návštěvu Česka. Setkal se s náčelníkem generálního štábu Alešem
Opatou nebo náměstky ministryně obrany. Návštěva byla dlouhodobě plánována
a několikrát kvůli koronavirové krizi odložena. Zalužnyj do Česka přijíždí v době
napjatých vztahů mezi Ruskem a západními zeměmi, které se obávají ruské invaze na
Ukrajinu. Moskva takové plány popírá. Některé země Ukrajině slíbily vojenskou pomoc,
přidalo se k nim i Česko. Vláda minulý týden schválila dar v podobě 4000 dělostřeleckých
granátů. Podle ministra zahraničí Jana Lipavského kabinet zvažuje i další pomoc. ČTK

Královna psychologické
detektivky je zpět!

TANA FRENCHOVÁ

SLÍDIL
KNIHY POHODLNĚ ZAKOUPÍTE

V PŘÁTELSKÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

Smolné branže

2
V Česku zaniklo během dvou
covidových let asi kolem
dvou tisíc gastro podniků.

65
Hotelový byznys se propadl
v covidovém období asi o 65
procent. I když začátek roku
je i v necovidových časech
slabší, současná obsazenost
například pražských velkých
hotelů se pohybuje mezi pěti
až dvaceti procenty. Lepší
časy alespoň v zimě zažívají
horské penziony.

Nedej zahynouti hospodským,
těm současným ani budoucím

KOMERČNÍ SDĚLENÍ
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Odpůrci dalších
kroků vlády
napadli policisty.

Sedm šibenic s výhružnými
nápisy „Toto patří vlastizrád-
cům“. A k tomu také stovky
demonstrantů, kteří přišli
před Thunovský palác. Poslan-
ci včera projednávali prodlou-
žení pandemického zákona.
Sněmovna hlasy koalice po

deseti hodinách debaty prová-
zené obstrukcí hnutí SPD To-
mia Okamury pozdě večer
rozhodla, že bude schvalovat
spornou pandemickou nove-
lu ve stavu legislativní nouze.

Jednání skončilo až po uzávěr-
ce tohoto vydání.
Okamura novelu zákona

i její zrychlené projednání
označil za protiústavní a opa-
kovaně vyzýval vládní koali-
ci, aby pandemickou novelu
stáhla a umožnila její projed-
nání v řádném režimu. Oka-
mura vládu obvinil mimo
jiné z fašizujících tendencí,
totalitárních metod, omezo-
vání občanských práv a svo-
bod a diktatury politické
menšiny. KOkamurovi se vče-
ra přidala také předsedkyně
klubu ANO Alena Schillero-
vá. „Je to legislativní paskvil,
který není možné schvalovat
během jediného dne,“ prohlá-
sila. ČTK a iDNES.cz

Budoucí policejní prezident Martin Vondrášek MAFRA

Vládě dává širší pravomoci
k řešení pandemické situace.
Nahrazuje nouzový stav.
Současný zákon je účinný
pouze do 28. února.

● Pokud by nebyla přijata nove-
la zákona, končila by koncem
února veškerá protiepidemic-
ká opatření a přišlo by rozvol-
nění bez kontroly. Vláda argu-
mentuje tím, že musí mít při-
pravený „do zálohy“ nástroj

pro případ další nečekané
vlny covidu – na jaře, ale hlav-
ně na podzim. Někteří odbor-
níci na epidemie zastávají ná-
zor, že je potřeba uvolňovat
opatření opatrně. Zákon zave-
dl pokuty za přestupky, může
uzavírat obchody, různé pro-
vozy či volnočasové aktivity.

● Pandemické zákony přijalo
například Německo nebo
Rakousko. MAP a iDNES.cz

Loni v Česku zemřelo 139 600
lidí, nejvíc od konce druhé
světové války. Ve srovnání
s rokem 2020, tedy prvním
rokem pandemie koronaviru,
zemřelých přibylo o víc než
10 tisíc. Uvedl to Český statis-
tický úřad (ČSÚ). U lidí klesla
naděje dožití, tedy věk, které-
ho se pravděpodobně dožijí.
Nepříznivá epidemická situa-
ce se podle ČSÚ projevila více
u mužů, u nichž počet úmrtí
vzrostl o desetinu, zatímco
u žen o šest procent. Naděje
dožití se snížila o 0,8 roku na
80,6 roku pro ženy a klesla
o 1,1 roku na 74,2 roku pro
muže. ČSÚ neuvádí, jaké byly
příčiny úmrtí lidí. S nemocí
covid-19, která je nebezpeč-
nější pro starší nebo chronic-
ky nemocné lidi, loni podle
statistik na webu minis-
terstva zdravotnictví zemřelo
24 249 lidí. Nejvíce lidí loni
v Česku zemřelo v prvním
čtvrtletí, kdy doznívala třetí
a vrcholila čtvrtá vlna korona-
viru. Za den nejvíce lidí ze-
mřelo 15. března loňského
roku, přesně 619 lidí. ČTK

Vyostřených situací bylo hodně. U šibenic protestoval také Fantomas. 2x MAFRA

Rodinné podnikání nemusí být problém. Jak na to?
Centrum pro rodinné firmy
na Vysoké škole ekonomické
v Praze podporuje české ro-
dinné podnikání, jehož tradice
byla přerušena během období
komunismu v Českosloven-
sku. Po více jak třiceti letech
od revoluce se rodinnému
podnikání v Česku opět daří.

Zakladatelé firem se v tom-
to období dostávají do situace, kdy by už mohli předat
svou firmu na své potomky. Předávání podniku v rámci
rodiny je však poměrně citlivá záležitost, kdy je potřeba
brát ohled jak na rodinnou situaci, tak na situaci ve fir-
mě. Proto Centrum pro rodinné firmy připravuje kurzy
pro majitele rodinných firem a jejich nástupce, které

pomáhají podnikajícím rodi-
nám tímto delikátním obdobím
úspěšně projít. Kurzy jsou velmi
interaktivní, využívají moderní
vzdělávací postupy, a hlavně
jsou realizovány výhradně s ma-
jiteli a nástupci rodinných firem.
Majitelé firem i jejich rodinní
příslušníci si vyzkoušejí různé
role a modelové situace, které

se přímo nedotknou konkrétních rodinných záležitostí,
ale představí problémy, které se v tomto procesu často
a opakovaněobjevují. V kurzech se významnědbána in-
timitu a soukromí rodin, které procesem procházejí.

Nejbližší volné termíny kurzů naleznete
na webu Centra rodinnefirmy.vse.cz/kurzy

Nový policejní
prezident
k šibenicím
„Nepovažuji šibenice na
protestech za nevhodný
symbol. Pokud nejde
o konkrétní pohrůžku oso-
bě, není nezákonný,“ řekl
budoucí policejní prezi-
dent Martin Vondrášek
k současným protestům
s šibenicemi proti prodlou-
žení pandemického záko-
na. Jeho jméno včera ozná-
mil ministr vnitra Vít
Rakušan. „Znám se s ním
více než 25 let a profesně
i lidsky si ho vážím. Poli-
cie ČR si zaslouží policejní-
ho prezidenta, jako je on,
a jsem přesvědčen, že je
tím nejlepším kandidá-
tem,“ napsal na svém
Twitteru dosluhující šéf
české policie Jan Švejdar.
Ten ve své funkci končí
k 31. březnu. iDNES.cz

Vakcína pro lidi
s obavami
Lidé, kteří mají zájem se
očkovat proti covidu-19
vakcínou od společnosti
Novavax, se mohou nově
registrovat na očkovacím
portále. Ministr zdravot-
nictví Vlastimil Válek
oznámil, že očkování
začne koncem února. Je
určená pro dosud neočko-
vané starší 18 let. Česká
televize uvedla, že za prv-
ních 12 hodin se zaregis-
trovalo 3300 lidí. Jde o tak-
zvanou proteinovou vakcí-
nu, jež obsahuje v labora-
toři vyrobený spike pro-
tein. Ministerstvo zdravot-
nictví soudí, že by se tou-
to vakcínou mohli nechat
očkovat i ti, kteří mají
obavy z modernějších
mRNA vakcín. A odhadu-
je, že se s ní dá očkovat až
půl milionu lidí. ČTK

Pandemický zákon umožňuje i nadále omezovat

Smrt. Nejvíce
lidí od druhé
světové války

Krátce

inzerce

Šibenice a stovky
lidí proti vládě

Opakovaná nákaza

5000
V pondělí přibylo v Česku
29 514 nově potvrzených
případů koronaviru, to je
o téměř 900 méně než před
týdnem. Opakovaných nákaz
bylo ale víc, hygienici jich
poslední lednový den evido-
vali přes 5000, zatímco minu-
lé pondělí 3126. Celkový
počet nakažených byl tak
v mezitýdenním srovnání
toto pondělí vyšší o víc než
tisíc případů. Za celý leden
se v zemi nakazilo koronavi-
rem přes půl milionu lidí,
s přehledem nejvíc za jeden
měsíc od začátku epidemie.
Tento týden by měla součas-
ná vlna podle odhadů
gradovat. ČTK

Více lidí v nemocnicích

500
O zhruba 500 za uplynulý tý-
den vzrostl také počet hospi-
talizovaných, v nemocnicích
bylo po víkendu 2430 pacien-
tů s covidem. Pacientů v těž-
kém stavu ale mírně ubylo,
nyní je jich méně než 200,
vyplývá z informací na webu
ministerstva zdravotnictví.
Čísla nakažených v poslední
době strmě stoupala hlavně
v souvislosti se šířením nakaž-
livější varianty omikron, den-
ní přírůstky nakažených byly
rekordní. Minulý týden testy
opakovaně prokázaly přes
30 tisíc potvrzených nákaz
denně, ve středu to bylo sko-
ro 55 tisíc nakažených, zatím
nejvíc za jeden den. ČTK
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Nový parkovací dům v Brandýse nad Labem ČTK

Unikátní stavba
ukáže život
na vesnici
v Pošumaví.

Skanzen v Chanovicích na
Klatovsku obnovuje roube-
nou chalupu s chlévy z konce
18. století. Pochází z Třebýci-
ny na Klatovsku a skanzen ji
měl od roku 1995 jako dar
v depozitáři. Renovaci a insta-
laci chalupy nyní podpořil té-
měř sedmi miliony korun
evropský program IROP. Od
srpna 2023 se díky tomu sta-
ne novou součástí prohlídko-
vého okruhu muzea v příro-
dě, které vzniká už téměř 30
let jako svého druhu jediné
zařízení v západních a již-
ních Čechách. „Půjde o dopl-
nění expozice usedlosti střed-
ního sedláka, což umožní

celý areál tohoto statku vyba-
vit sbírkovými předměty a je-
jich kopiemi z našeho
muzea, a to jak v interiéru,
tak v exteriéru. Ukáže život
na vesnici v Pošumaví a před-
staví charakteristické země-
dělské a řemeslné činnosti,“
uvedl k obnově chalupy
Luboš Smolík, ředitel Vlas-
tivědnéhomuzea Dr. Hostaše
v Klatovech, které skanzen
s 20 objekty lidové architek-
tury z Pošumaví spravuje.

Vzácná architektura
Podle historiků je chalupa

z konce 18. až počátku 19. sto-
letí, což by měl na jaře potvr-
dit průzkum. „Těšíme se na
to, že budemít úplně jiný typ
střešní krytiny. Dnes tam
mámedomy, kterémají větši-
nou šindel, ale tohle budou
došky, které jsou v prostředí
současné lidové architektury
hodně vzácné. U nás je jediný

nositel této tradice na jižní
Moravě, který tyto střechy
dělá,“ uvedl Smolík.
Expozice lidové architektu-

ry v Chanovicích, která se za-
čala budovat v roce 1994, je
podle Smolíka hlavně zá-
chranným projektem pro
ohrožené stavby lidového sta-
vitelství v jihozápadních Če-
chách.

K chalupám opět přibydou
políčka, louky nebo sady
„Do budoucna je ale potře-

ba zvyšovat nároky na kom-
plexnost celého rekonstruo-
vaného prostředí. Vedle za-
chráněných staveb je potřeba
jim vracet jejich zaniklé pro-
středí, tedy doplnit okolí
staveb o políčka, louky, sady
a pastviny. Do prezentace
pak zapojovat způsoby tradič-
ního hospodaření, výroby,
ale také ukázek stolování,
obyčejů, slavností a jiných ob-
lastí už zaniklého vesnické-
ho života,“ uvedl.

Skanzen s deseti
rozebranými chalupami
Zatímposledním instalova-

ným objektem ve skanzenu
byl před třemi lety špýchar,
který je původem z Petrovic
u Sušice. Skanzen, který má
zatím rozlohu jeden a čtvrt
hektaru, má v depozitáři ješ-
tě deset rozebraných chalup,
které chce rekonstruovat.
Většinu staveb starých kolem
200 let, mezi nimiž je třeba
také stodola nebo boží muka,
získávámuzeum zdarma. ČTK

Peníze z EU pro ČR
Česká republika loni získa-
la z rozpočtu Evropské
unie o 88,8 miliardy korun
více, než do něj odvedla.
Z celkové sumy takzvané
čisté pozice tvoří 23,5 mili-
ardy korun příjmy z Evrop-
ského plánu na podporu
oživení NextGeneration EU
(NGEU). Tyto peníze ČR
obdržela koncem loňského
září. Bez této sumy je roz-
díl mezi příjmy z EU a od-
vody do EU 65,3 miliardy
korun. Informovalo o tom
ministerstvo financí.
Předloni takzvaná čistá po-
zice ČR činila 85,4 miliardy
korun. Celkově od vstupu
do EU v květnu 2004 ČR do
konce roku 2021 zaplatila
do rozpočtu EU 743,3 mi-
liardy korun a získala z něj
1,71 bilionu korun.

Do Prahy mohou
jezdit vlakem
Brandýs nad Labem u vla-
kového nádraží otevřel
nový parkovací dům pro
316 aut a 76 kol. Ve městě
s téměř 19 tisíci obyvateli
má usnadnit situaci přede-
vším řidičům, kteří dále
cestují vlakem nebo auto-
busem. Většinu investice
za více než 140 milionů
korun uhradila evropská
dotace. Jde o další ze zá-
chytných parkovišť P+R,
která vznikají ve Středo-
českém kraji. Obyvatelům
města a okolních obcí
usnadní nová parkovací
místa cestování do Prahy,
dosud využívali pro zapar-
kování prostory v centru
města nebo přilehlých
oblastech.

Škoda v potížích
Automobilka Škoda Auto
kvůli víkendovému požá-
ru hal v Mladé Boleslavi
nedokončí až 16 tisíc vozů
Octavia. Uvedl to server
HN.cz. Požár výrobu ovliv-
ní na měsíce. Oheň vypukl

u firmy, která je dodavate-
lem pro Škodu Auto, a pře-
nesl se na závod dalšího
z dodavatelů automobilky,
který celý vyhořel. Firma
pro Škodu dodává díly tak-
zvaně just-in-time, auto-
mobilka tedy nemá zásoby
jejích dílů na skladě. ČTK

Smutek prožívá rodina zpěvá-
ka a herce Vojtěcha Dyka. Ve
věku 93 let v pondělí zemřel
literární historik Radko Pyt-
lík, odborník na dílo spisova-
tele Jaroslava Haška a Dykův
otec. Muzikant sdělil, že rodi-
na plánuje rozloučení se ze-
snulým v rodinném kruhu, je
zatím ale podle něj brzy na
podrobnosti tohoto aktu.
Předmětem Pytlíkova od-

borného zájmu byla česká no-
vodobá literatura od přelomu
19. a 20. století až po součas-
nost. Po maturitě vystudoval
češtinu, literární vědu a filo-
zofii na Filozofické fakultě
Univerzity Karlovy. Osob-
nosti Jaroslava Haška se týka-
la již jeho dizertační práce.
V 50. a 60. letech přispíval do
Lidových novin, Května, Di-
kobrazu nebo Orientace.
Pytlík vydal knihu nazva-

nou Život Jaroslava Haška,
v níž shromáždil nová data.
„Pokusil jsem se vytvořit živo-
topis tohoto spisovatele ve

faktech a dokumentech.
Tedy zachytit jeho život,
dobu a uvést bibliografické
údaje o Haškově díle. Je tam
zachycen prakticky každý
den či týden,“ řekl tehdy Pyt-
lík. Znalec dodal, že Haškova
životní dráha nebyla jedno-
značná ani jednoduchá, jak si
někteří lidé v různých do-
bách představovali. „Za kultu
osobnosti a komunismu se
nelíbilo, že byl příliš bohém.
Teď se zase kritizuje, že byl
přesvědčením anarchista
a svým způsobem spolupraco-
val s prvními fázemi ruské re-
voluce,“ uvedl Pytlík. Podle
něj byl Hašek vzdělaný a chyt-
rý člověk, génius, jemuž se
přezdívalo vědecký humoris-
ta. Vedle Haška se Pytlík věno-
val také osobnostem Bohumi-
la Hrabala, Franze Kafky
nebo Egona Ervína Kische. Je
i autorem knihy o historii
a osudech pražských hospod,
vináren a kaváren Ve stínu
pípy. ČTK

Literární historik Radko Pytlík na snímku z roku 2012 ČTK

Jedna ze stávajících dominant skanzenu ČTK

Číslo dne

37
E-shop Alza.cz pokračuje
v úspěšném byznysu. V roce
2020 zvýšil tržby o 28 procent
na 37 miliard korun bez DPH.
Podobným tempem rostl loni
i čistý zisk. Počet zákazníků
se rozrostl na pět milionů.
Novinkou je, že firma začala
vyrábět vlastní notebooky.

2023
Češi by mohli v roce 2023
začít využívat elektronický
občanský průkaz vedle stáva-
jící kartičky s osobními údaji.
Stejně tak řidiči nebudou
muset mít u sebe průkaz, ale
bude jim stačit jen občanský
průkaz. Řekl to ministr pro
místní rozvoj Ivan Bartoš. ČTK

Krátce

Pytlík. „Loučení
bude v rodinném
kruhu,“ řekl Dyk

Obnova 200 let
staré roubenky
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Fotbalová hvězda
dánského týmu utekla
před vrahy svého otce.

To, co má za sebou dnes 34letá spor-
tovkyně Nadia Nadimová, by vydalo
na několik životů. Mluví jedenácti ja-
zyky, před několika dny se stala lékař-
kou, prošla několika evropskými
i americkými fotbalovými kluby a před-
tím také uprchlickým peklem. „Niko-
mu bych nepřála, aby musel prožít to
co já. Ani svým nepřátelům,“ říká.

Generálova dcera
Narodila se 2. ledna 1988 v afghán-

ském státě Herát jako jedna z pěti
dcer do rodiny armádního generála
a ředitelky školy. Odmala byla velmi
ambiciózní a přála si být v životě
úspěšná stejně jako její rodiče. Obrat
nastal v roce 1996, když vládu v zemi
převzal Tálibán a jejího otce čtyři
roky nato zastřelil.
„Přátelé ho varovali, že po něm Tá-

libán půjde – jako po každém člově-
ku, který má vliv, ale on miloval
svou vlast a nechtěl ji opustit. Nako-
nec jej povolali na nějakou schůzku
naministerstvo a my jsme ho pak už
nikdy neviděli. Spousta lidí takhle
zmizela,“ vypráví Nadia. Ona a její

sestry ztratily nejen otce, ale se za-
vedením nových zákonů i šanci na
vzdělání a vlastně jakoukoliv budouc-
nost.
„Maminka prodala všechno, co

jsme měli. Našli jsme pašeráka lidí,
který nás vzal do Pákistánu. Odtud
jsme se s falešnými pasy přepravili
do Itálie a odtud pak v kamionumezi
krabicemi do Dánska,“ vzpomínáNa-
dia. Že skončila v Dánsku, v zemi, kte-
rou dnes Nadia nazývá domovem,
v uprchlickém táboře hned kousek
od fotbalového hřiště, vnímá jako
osud.

Skórovala více než 200krát
„Jediné, na co jsem se soustředila,

bylo přežití do dalšího dne a myslím,
že to platí pro spousty lidí v uprchlic-
kých táborech. Snažíte se zkrátka
přežít a doufat, že zítřek bude lepší,“
řekla stanici CNN Sport. A právě tady
objevila svou vášeň pro fotbal.
A co si předsevzala, to také uděla-

la. V roce 2009, ve svých 21 letech, se
po udělení dánského občanství stala
první ženou jiné než dánské národ-
nosti, která kdy reprezentovala míst-
ní národní tým ve fotbale (mužském
i ženském). Za Dánsko zatím startova-
la 99krát. Od té doby oblékala dresy
osmi různých evropských i americ-
kých klubů a posbírala celou řadu
ocenění, skórovala více než 200krát.
V roce 2018 vydala svou autobiogra-
fii nazvanou Můj příběh, která získa-
la okamžitou nominaci na sportovní
publikaci roku.
Skutečností se stal i další její sen:

získala titul doktorky medicíny
a v budoucnosti se hodlá věnovat re-
konstrukční chirurgii a transplanta-
cím. „Chci pomáhat mámě. Neměla
to v životě jednoduché a jako lékařka
můžu vydělávat dost, abych se o ni
postarala, a ještě budu pomáhat dru-
hým lidem. A to mi úplně vyhovuje,“
říká šťastná absolventka a klíčová
členka dánského národního týmu,
která nosí na kopačkách vedle vlajky
dánské i vlajku afghánskou – Tálibá-
nu navzdory. HAL a iNDES.cz

Nadia Nadimová PROFIMEDIA

Bez Tálibánu, se
skalpelem v ruce

Kriminálníky zamkli na celách
Všichni trestanci ve federálních věznicích ve Spojených státech jsou
uzavřeni na celách po celých 24 hodin. Správa věznic tím reaguje na ná-
silí mezi členy gangů v kriminálech ve státu Texas. Rozhodla tak „z opa-
trnosti“. V texaské věznici v Beaumontu zemřeli dva lidé. Ve 130 fede-
rálních zařízeních v USA si odpykává trest přes 134 tisíc lidí. AP
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Polsko s platností od včerejška na půl
roku zrušilo daň z přidané hodnoty
u základních druhů potravin, kam
patří chléb,maso či výrobky zmléka,
a sníží daň u pohonných hmot či
energií. Země se tím snaží zmírnit do-
pady rostoucí inflace. Standardní
výše DPH u základních potravin byla
před zavedením opatření pět pro-
cent. Polský premiér Mateusz Mora-
wiecki uvedl, že by dočasná opatření
mohla omezit inflaci až o 1,5 procent-
ního bodu.

Vláda rovněž na šest měsíců sníži-
la DPH u pohonných hmot z 23 na
osmprocent. Zcela bez DPH budou do-
časně hnojiva, dosud byla její výše
osm procent. Na čtyři měsíce se změ-
nila sazba DPH z elektřiny a vytápění

domácností na pět procent. „Cílem je
zachovat v peněženkách Poláků co
nejvíce peněz,“ prohlásil Morawiecki
na tiskové konferenci. Opatření podle
něj připraví rozpočet o 15 až 20 mi-
liard zlotých, až 108 miliard korun.
Podle rychlého odhadu, který na

začátku ledna zveřejnil polský statis-
tický úřad, v prosinci meziroční růst
spotřebitelských cen v Polsku zrych-
lil na 8,6 procenta z listopadových
7,8 procenta. Inflace se tak dostala
na nejvyšší úroveň za více než 20 let.
Situace zatěžuje rozpočty domácnos-
tí a komplikuje postavení vlády. Ta
kupní sílu občanů zlepšuje štědrými
sociálními dávkami a zvyšovánímmi-
nimální mzdy, připomíná agentura
Reuters. ČTK

Varšava. Odpouští

Vraťte se domů a poklekněte!
Režim Alexandra Lukašenka se stále častěji obrací na Bělorusy, kteří se
ze strachu z povolebního pronásledování uchýlili před více než rokem
do zahraničí, aby se vrátili domů. Zejména vzdělanější emigranti ze sto-
vek tisíc těch, kteří uprchli, totiž začínají chybět. „Moje rada pro vás:
Vraťte se domů! Kajte se a klečte na kolenou. Zaplaťte škody, alespoň
částečně, protože na to, co jste napáchali, nebude stačit ani váš maje-
tek, ani to, co si kdy za celý život vyděláte,“ prohlásil při svém každo-
ročním poselství lidu Lukašenko, který tvrdí, že mnoho exulantů je
svým nynějším životem v zahraničí zklamáno. Odprošování zejména
pro politicky aktivní Bělorusy nicméně neznamená automatickou
amnestii, jak ostatně naznačil prezident. O tom, zda navrátilci poputují
za mříže, má údajně napříště rozhodovat komise složená ze zástupců
občanské společnosti a parlamentu. iDNES.cz

Bez správného chvatu
přijdou o majlant
Takzvaný holandský chvat by
měl mít moderní motorista zau-
tomatizovaný. Ve Velké Británii
ho dokonce začali vymáhat záko-
nem. V čem spočívá? Dveře auta
se při vystupování otevírají „od-
vrácenou“ rukou. Je tak větší šan-
ce, že zahlédnete kolemjedoucí-
ho cyklistu. Taxa za otevření dve-
ří nesprávnou rukou je v Británii
vysoká. Jde o rovných tisíc liber,
tedy v přepočtu třicet tisíc
korun. iDNES.cz

Soudce neobměkčil
Norský soud včera zamítl žádost
krajně pravicového teroristy
Anderse Behringa Breivika, kte-
rý v roce 2011 zabil 77 lidí a kte-
rý nyní chtěl dosáhnout podmí-
nečného propuštění. Podle ver-
diktu musí zůstat ve vězení, pro-
tože je nadále nebezpečný. „Rizi-
ko násilí je reálné a významné
a je stejné jako v době, kdy byl
poprvé odsouzen,“ uvedl soud.
Breivik byl za odsouzen k 21 le-
tům. Pokud však bude považo-
ván za nebezpečného, lze trest
opakovaně prodlužovat. ČTK

Krátce

AP
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Patronem nového
filmu je Dominik
Hašek. Slavný
gólman si i zahraje.

Za rok by měl mít premiéru
celovečerní rodinný film Děti
Nagana. V příběhu dětí, které
inspirují výkony českých ho-
kejistů na vítěznému turnaji
v japonskémNaganu, se před-
staví Hynek Čermák, Klára
Issová nebo Pavel Batěk. Au-
tor scénáře a režisér Dan Pá-
nek plánuje zimní scénu na-
točit právě tento měsíc, pře-
vážnou část filmu, která se
odehrává v létě, pak v červen-
ci a srpnu.
Snímek pojednává přede-

vším o euforii, kterou v Čes-
ku v roce 1998 odstartovalo
olympijské vítězství hokejis-
tů. Hlavním hrdinou je jede-
náctiletý Dom, kterého hraje
Tom Brenton. „První scéna
je, když děti místo vyučování
vidí nájezdy proti Kanadě.
Tam se rodily sny dětí, které
jsou dnes už třicátníci, že bu-
dou hrát NHL jako jejich vzo-
ry,“ připomněl režisér Pánek
semifinálový duel, který po-
slal české hokejisty do památ-
ného finále proti Rusku.
Hrdina filmu Dom pochází

z rozvrácené rodiny a upíná
se ke svému novému idolu,

brankáři zlatého výběru Do-
miniku Haškovi. Jeho rodiče
však nemají na hokej peníze
a navíc pochybují o jeho
schopnostech, takže na radu
dědečka s kamarádem Hon-
zou vybuduje hokejbalový
tým. Tým složený z nesouro-
dých, podceňovaných dětí
začíná pracovat na velké vý-
zvě – porazit tým z vedlejší
vesnice a vybojovat si re-
spekt. Po úvodním debaklu
přebere tým otec Honzy a své-
rázný trenér, kterého hraje
Čermák.
Štáb kvůli zimní scéně stá-

le spoléhá na to, že přijde
tuhá zima a rybníky zamrz-
nou. „Jezdili jsme všude po
Česku a hledali rybníky. Pár
jsme jich našli. Je to jediná
zimní scéna, jinak se vše ode-
hrává v létě,“ řekl Pánek.
Úlohu patrona projektu

převzal bývalý brankář Domi-
nik Hašek, který byl jednou
z opor vítězného týmu v Na-
ganu. „Zahraje si i velmi důle-
žitou roli, kterou zatím nebu-
du prozrazovat,“ uvedl reži-
sér Pánek.
Hašek vyzdvihl, že film

není ani tolik o samotném
turnaji, ale o tom, jakou zna-
menal inspiraci pro děti. Líbí
se mu také, že jde o rodinný
film o mladých lidech. „Ne-
vím, jestli bude moje rolička
v sekundách, nebo minu-
tách, ale ta chvilka má určitý

podtext a bude hrát určitou
roli. Proto jsem přijal nabíd-
ku, že si ve filmu rád zahra-
ji,“ řekl.
Podle Čermáka film také

zachycuje téma národní
hrdosti a statečnosti. „Je tam
téma hrdinů, kteří tvrdě pra-
cují, aby dosáhli svého cíle. Je
to téma, které by se podle mě

mělo otevřít,“ uvedl Čermák.
Zároveň doufá, že se do filmu
podaří dostat i takzvaný
smrad hokejové šatny. Oce-
nil výběr dětských herců, kte-
ré si režisér vyhlédl na dět-
ských filmových táborech.
„Věděl jsem o nich, casting
jsem měl dost usnadněný,“
doplnil Pánek. ČTK

Starožitnosti

• Sbírám, koupím, zaplatím -
staré sklo, nábytek, porcelán,
hračky, mince, bankovky, od-
znaky, šperky, bižu, sochy,
ván. ozdoby, obrazy atd.
T. 732691777245872

• Koupím staré hračky, min-
ce, hodinky, sklo, porcelán, ob-
razy, knihy a poštovní znám-
ky. Tel. č. 722907510 245905

Nemovitosti - poptávka

• Vykoupíme byt, dům, cha-
tu, pozemek, služby notáře
hradíme. Vyplatíme zástavy,
exekuce, spoluvlastníky.
Tel. 776363636245078

• Koupím byt nebo dům v Pra-
ze, zaplatím požadovanou
cenu a nechám bydlet nebo
dožít. Vše na dohodě
777603019.245224

• IHNED VYKOUPÍME Váš byt,
rodinný dům, činž. dům, poze-
mek. Hotovost do 3 dnů. Vyře-
šíme cokoli – privatizaci, práv-
ní vadu, dluhy, exekuce.
800662222.245306

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel.: 739641969. 245937

Ostatní
• KNIHY! Koupím knihy nověj-
ší i starší + starožitný a retro
nábytek do stylové čítárny -
křesla, židle, stolky, lampy, ob-
razy, knihovny aj.
T. 603478873245804

• Koupím nábytek, šicí stroje,
obrazy, hračky, porcelán, sklo,
věci z půdy, mince, knihy, časo-
pisy, jízdní kola, lustry, věci z
1. a 2. světové války, různou
veteš. Vše, co vám doma pře-
káží. Jednotlivě i celé pozůsta-
losti. Platba hotově. Slušné a
vstřícné jednání. Volejte na
tel. 604962685 245960

Výměny
• Specialista na výměny bytů,
RD. Tel. 776363636 245067

• Zajistíme VÝMĚNU vaší ne-
movitosti, rozdíl ceny doplatí-
me, vybrat si můžete i z našich
nemovitostí, které vlastníme.
774335509.245265

Byty - poptávka

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665245409

• Vykupujeme byty již od
roku 1994!!! Rychlost, hoto-
vost, právní servis. Rodinná
Kohout reality. Tel.:
602212121245549

• Hledáme pro klienta ke kou-
pi byt v Praze, platba hotově.
Právní servis zajištěn. Tel.
602281581, e-mail:
agenturavera@seznam.cz245777

• Hledám obecní byt, nabíd-
nu náhradu/doplatek.
Tel. 776363636245089

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel.: 739641969. 245917

Pronájmy - poptávka
• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému proná-
jmu v Praze, právní servis zajiš-
těn. Tel: 274784428 245523

Nemovitosti - nabídka

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381Až1 000 000 Kč
za STAROŽITNOSTI
obrazy, nábytek,
hodiny, hodinky,
porcelán, bronz,
stříbro, šperky, šavle
a jiné zajímavosti

PORADÍM
tel.: 603 505 686

Filmu Děti Nagana předcházela důkladná příprava, herecká i režisérská. BONTONFILM

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

737 941 901

JURIS REAL, spol. s r.o.

www.prodejtojinak.cz

Společná realitní
a advokátní kancelář

Vám nabízí přímý
výkup nemovitostí,
zprostředkování
prodeje, nebo

realizaci dražby či
aukce na největším
dražebním portále
v ČR, kde získáte

maximální možnou
cenu. Vyřešíme právní
vady, dluhy, exekuce.

Možnost okamžité
vyplacení zálohy.Vyplatíme Vaše dluhy!

Vykoupíme Vaší nemovitost
a nadálemůžete

v nemovitosti bydlet

731 911 992

Čtvrtstoletí

25
Premiéra filmu Děti Nagana
by se měla konat příští rok
v únoru, v době 25. výročí
českého naganského triumfu.

Děti Nagana. České zlato, které
nikdo nečekal, se stalo inspirací

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Google Pixel 6 je nejnovější
telefon přímo od společnosti
Google, takže se můžete těšit
na dokonale hladký chod
a špičkovou integraci veške-
rých Google služeb. A k tomu
vždy běží na té nejnovější ver-
zi systému Android.
Google navíc připravil od-

vážné designové inovace v po-
době netradičního fotomodu-
lu nebo využil úplně nový čip
vlastní výroby. Google Pixel 6
je vybavený nádherným
AMOLED displejem s úhlo-
příčkou 6,4 palce, který vás
dokonale vtáhne do všeho, co
na telefonu děláte. Telefon

podporuje natáčení videí až
do 4K rozlišení při 60 fps, ma-
ximální snímkovací frekven-
ce 240 fps dosáhne při klasic-
kém Full HD rozlišení. Selfie

kamera chytrého telefonu
Google Pixel 6 disponuje roz-
lišením 12 Mpx a podporuje
například Auto-HDR a natáče-
ní videí ve Full HD. O vysoký

výkon telefonu Google se sta-
rá 8jádrový procesor na frek-
venci 1,8 GHz, podpořený
8 GB operační paměti. Díky
tomu si na 6,4palcovém dis-
pleji vychutnáte grafický
festival i v náročných hrách
a ani více spuštěných aplika-
cí naráz nebude představovat
vůbec žádný problém. Dis-
plej společně s elegantním
tělem vytvářejí kombinaci,
z níž nebudete moci spustit
svůj zrak. Super rychlý tele-
fon s excelentním fotoapa-
rátem Google Pixel 6 pořídíte
v internetovém obchodu
Mironet.cz za 18 990 korun.

Přihlášky
Již 6. ročník soutěže Kan-
celáře roku spustil regis-
traci přihlášek. Hlásit se
tradičně mohou jak archi-
tektonická studia, tak sa-
motné firmy. Registrace
je k dispozici na webu
kancelareroku.cz. Bude
otevřená do 30. dubna.

Zatímco v roce 2000 bylo žen
v oblasti vědy 36 procent,
v roce 2019 už jenom 30 pro-
cent. Změnit tento trend se
snaží připomínkaMezinárod-
ního dne dívek a žen ve vědě,
který se slaví vždy 11. února
už od roku 2015, kdy ho Val-
né shromáždění OSN poprvé
vyhlásilo. Fakulta jaderná
a fyzikálně inženýrská (FJFI)
ČVUT v Praze už před sedmi
lety začala v tento den pořá-
dat akci Staň se na den vědky-
ní se snahou ukázat zejména
studentkám středních škol,
jak práce vědkyň vypadá. Le-
tos se k této akci připojila
také Fakulta elektrotechnic-
ká (FEL) ČVUT v Praze.

Už vaše stařičká
tiskárna pomalu
dosluhuje? Shání-
te dostupný multi-
funkční model?
Představujeme
vám tiskárnu Bro-
ther DCP-T425W.

Uživatelsky přívětivá inkous-
tová tiskárna 3 v 1 ve formátu
A4 umožňuje velkoobjemový
tisk za nízké náklady. Díky
bezdrátovému připojení je
skvělým pomocníkem do
vaší domácnosti nebo také
malé kanceláře.
Tiskárna DCP-T425W nabí-

zí rychlost tisku až 9 ipm ba-
revně a 16 ipm mono, takže
můžete snadno a rychle tisk-
nout vícestránkové dokumen-
ty. Navíc se můžete spoleh-
nout na vysoce kvalitní výtis-
ky s rozlišením 1200 x 6000
dpi. Velkokapacitní zásobník

lze naplnit inkoustem bez po-
moci rukou – stačí vložit lah-
vičku do příslušného zásobní-
ku a po vyprázdnění ji vy-
jmout. Ujistěte se, že je nádrž-
ka zavřená. Už žádný nepořá-
dek! Pro pohodlné použití tis-
kárny DCP-T425W tiskněte
pomocí připojení Wi-Fi.
Kromě vysokorychlostního

připojení USB je zařízení vy-
baveno bezdrátovým připoje-
ním, takže můžete tisknout
na cestách nebo dokonce
zmobilního zařízení. V krabi-
ci s tiskárnou obdržíte lahvič-
ku s černým inkoustem (vý-
těžnost 7500 stran), azuro-
vou inkoustovou lahvičku (vý-
těžnost 5000 stran), purpuro-
vou inkoustovou lahvičku (vý-
těžnost 5000 stran) a žlutou
inkoustovou lahvičku (výtěž-
nost 5000 stran).
Inkoust s dlouhou životnos-

tí vám pomůže uvést zařízení
do provozu co nejdříve s níz-
kými náklady. Kvalitní multi-
funkční tiskárnu Brother po-
řídíte v internetovém obcho-
du Mironet.cz za 4289 korun.

Nejnovější telefon

Novinka. Jste připraveni na revoluci?

Google Pixel 6

Multifunkční pomocník 3x MIRONET

Ve vědě. Den
dívek a žen

Pomocník. Šetří čas i peníze
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Počasí

„Netopýre
došle. Už jen
krevetke.“

MICHAL MATĚJKA
Facebook

Teplotní rekordy: -24,1 °C (1830) 15,1 °C (2002) Bio:

Vydává:MAFRA, a. s., Karla Engliše 519/11, 150 00 Praha 5, IČ: 45313351, www.metro.cz. Kontakty: 225 065 111, dopisy@metro.cz, jmeno.prijmeni@metro.cz. Redakce: šéfredaktor - Petr Holeček,
zástupce šéfredaktora - Šimon Merta. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Inzerce: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, 225 065 120. Tisk:mafraprint – Praha a Olomouc

Napište svou bublinu

• Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuce: PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2022 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo
celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

3 – SYN, TÉR

4 – AVON,
FOŘT, OČKO

5 – DOSED,
SODÍK, SRDCE,
VAŘIČ

6 – BLIKAČ,
POTKAN, PŘESYP,
UČEBNA

7 – ČASOPIS

10 – ČOKOLÁDOVÁ,
NÁHRDELNÍK

Doplňte do obrazce všechna slova.
Tajenka je v označených políčkách.

1 2 3 4 5

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.45 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Četnické humoresky

(5/39)
Krkatá bába. Krimiseriál (ČR,
2000)

21.30 Hercule Poirot
22.20 Znásilnění
23.45 Maigret a ministr
01.15 Máte slovo sM. Jílkovou
02.20 Dobré ráno
04.50 Přes nový práh
05.15 Černé ovce
05.30 Události v regionech

15.50 Klíč
16.20 Rozluštěné poklady
17.05 Svéráz českého rybolovu
18.25 Tajemství stavitelů pyra-

mid (5/6)
19.15 Babylon
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Afrika z ptačí perspektivy
21.00 Objevování chutí

s Gordonem Ramsaym
21.50 Klenoty s vůní benzinu

(5/9)
22.20 Jak továrny změnily svět
23.15 Rozluštěné poklady
00.00 Bílá královna (5/10)
01.00 Bancroftová (4/4)
01.45 Letecké katastrofy

15.55 KriminálkaMiami VIII (2)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4198)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Výměnamanželek XIV
21.40 Malé lásky II
22.40 Policie Chicago IV (10)

Krimiseriál (USA, 2017)
23.35 KriminálkaMiami VIII (1)
00.30 KriminálkaMiami VIII (2)
01.30 Mentalista (19)
02.10 Policie Chicago IV (9)
03.00 Na lovu
03.45 Gympl s (r)učením ome-

zeným (87)
04.45 Novashopping

16.50 Policie v akci – Best of
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 1. MISE (21)

Díra v hlavě. Seriál (ČR, 2021)
21.35 Show Jana Krause
22.40 Show Jana Krause
23.55 Ano, šéfe!
01.00 Policie v akci – Best of
02.00 Námořní vyšetřovací

služba II (11)
Tajemné jezero. Krimiseriál
(USA, 2004)

02.55 Jake a Tlusťoch (7)
Bráško, dej mi šesťák. Krimi-
seriál (USA, 1987-1992)

04.00 Policie Hamburk XI (9)

06.00 Ranní fresh
09.00 FLASHBACK
10.30 MAMAMIXXXER
11.30 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 SMARTMANIA: GAMING
14.35 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.30 NakedWarm-up

Sexy klipy a best naked
momenty pro nedočkavce

22.00 NAKED ATTRACTION
DENMARK

22.30 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Martin Kramer
Postava O. Sokola
zemře nebo bude
vyhozena od PČR.

Anketa

Čím vyvrcholí seriál Devadesátky?

Sylvie Hermiona
VraždouMrázka, ač
to do devadesátek
letopočetně nepatří.

Ondra Petráš
Nástupem
Korejse na

šéfovské místo.

„Tohle ,malé‘ střídání probíhá každou celou hodinu. Slavnostní
‚velké‘ pak každý den ve 12 hodin,“ uvádí@klara_has. A doplňuje:
„Vždycky jsem strážce Pražského hradu obdivovala za to, jak
precizně, bez jediného hnutí brvou stojí v dešti, vichru, když paří
sluníčko.“ #mojemetro #praguecastle #praguelife

@mojemetro

ACH, TA RÁNA!
V sedm ráno slyším, jak náš pes zívá hlasitěji než obvykle,
pak třepe ušima, evidentně déle, než je nutné, a občas kvíkne
nebo zaúpí. Prostě mi naznačuje, abych už konečně vylezl
z postele a šel jej vyvenčit. Nalačno spolknu obvyklý probio-
tický prášek, vypiju hrnek vody pokojové teploty, natáhnu
holiny, vezmu vodítko a projdu se zvířetem dva kilometry
kolem Vltavy.
Pak si načerstvo umelu a uvařím černou kávu s kapkou mlé-
ka. Teprve pak připravuji čaj (většinou Earl Grey) a začnu pře-
mýšlet o snídani pro celou rodinu. Abych nezapomněl, hned
po kávě, ještě než cokoli sním, potupně ulehnu na břicho
a provedu deset pozdravů slunci nebo jak se tomu říká, aby
mě nebolela záda. Stejně bolí. Flákám cvičení, i když trvá

opravdu jen pár minut,
ale přesto mě strašně ne-
baví!
Nesnídámmoc dlouho,
ani moc jídla. Čím jsem
starší, tímméně. Nejradě-
ji mám tučný jogurt řecké-
ho nebo bulharského
typu s vlašskými ořechy

z naší zahrady, s medem od švagra z Moravy a nějakým ovo-
cem. Moje manželka se ovšem v ranním stolování a debatová-
ní přímo vyžívá. Ve chvíli, kdy já už mám všechno v sobě,
i dva hrnky čaje, žena si rozvážně připraví dlouhou kávu,
můžeme jí říkat třeba „Americano“, se spoustou mléka a chce
si povídat. Jako každá žena. Moje myšlenky však už běží
úplně jinde, a tak hledám záminku, jak se vytratit z kuchyně.
Nejvíc funguje zpráva, že si jdu neodkladně „zatelefonovat do
Londýna“, což všichni v naší rodině už po dvě generace re-
spektují, protože to znamená, že se totiž dotyčná osoba musí
odebrat do místnosti, kam „chodí i císař pán pěšky“! Tak tako-
vé je moje typické ráno. A vaše?

Citát

Nejraději mám tučný
jogurt řeckého nebo
bulharského typu
s vlašskými ořechy.

Dopisy a vzkazy

DESKA

Řešení sudoku

PAVEL
MAURER
MILOVNÍK JÍDLA

Obrázek páníčka
Chovám psy od svého dět-
ství a poctivě po nich uklí-
zím. Dost často za to dostá-
vám odměnu ve formě
špinavých bot, protože
cestou za úklidem se mi
podaří do nějakého exkre-
mentu šlápnout. Za každé-
ho pejska jsem vždy plati-
la poplatek obci, psa ne-
chávám očkovat, mám ho
očipovaného a zaregistro-
vaného. Za celá léta mě ni-
kdo nikdy nekontroloval,
zda tyto povinnosti pl-
ním. V Praze je spousta
lidí, kteří poplatky nepla-
tí, jsou i tací, kteří nene-
chávají ani pejsky očkovat
alespoň povinnou vztekli-
nou. Občas potkám měst-
ského strážníka, který, ač
vidí, že majitel neuklidil,
jde klidně dál. K čemu
pak ale jsou všechny „psí“
příkazy a vyhlášky? Do-
kud nebudou zákony a vy-
hlášky někým kontrolová-
ny a nedodržování posti-
hováno, je jejich vydávání
ztrátou času. A dále bude
sílit doslova nenávist ně-
kterých lidí k těmto nevin-
ným zvířatům. Pes je jen
obrázkem svého majitele.

ALENA GEBAUEROVÁ

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek



Požadujeme invalidní důchod.
Nabízíme

mzda od 110,-Kč/hod
náborový příspěvek 10.000Kč

vyplácení denně
Tel.: 800 888 440 (bezplatná linka)

Ocelářská 21, Praha 9 (metro Českomoravská)

HLEDÁME

RECEPCE
A OSTRAHA

ZAMĚSTNANCE
NA POZICE:

Požadujeme invalidní důchod.
Nabízíme

mzda od 110,-Kč/hod
náborový příspěvek 10.000Kč

vyplácení denně
Tel.: 800 888 440 (bezplatná linka)

Ocelářská 21, Praha 9 (metro Českomoravská)

HLEDÁME

RECEPCE
A OSTRAHA

ZAMĚSTNANCE
NA POZICE:

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

Čerpací stanice TOMEGAS
Černý Most – Praha 9

přijme:

17 000 – 18 000 Kč/měsíc
pouze pro zájemce

s inval. důchodem/ZPS
Tel.: p. Dubský 727 871 595

OBSLUHU NA HPP

Čerpací stanice
TOMEGAS

Plzeňská ul., Praha 5
Přijme obsluhu na HPP
22.000-25.000 Kč/měsíc

pouze pro zájemce
s invalid. důchodem / ZPS

tel:: 727 871 595

Nabízíme:
■ Mzda 115 – 150 Kč/hod.
■ Možnost ubytování
■ Náborový příspěvek
■ Možnost záloh
Požadujeme:
■ Výpis z rejstříku trestů
■ Certifikát strážný
■ Spolehlivost

Nabízíme:
STRÁŽNÝ

Kontakt:
tel.: 775 718 509

e-mail: personalni@adestra.cz
www.adestra.cz

Přijme nové kolegy na pozici:

Staňte se dárcem
krevní plazmy
700 Kč*
za každý
odběr

- Pomůžete zachránit lidské životy
- Máte pravidelnou kontrolu
zdravotního stavu
- Občerství zdarma a zajímavé dárky

Metro Hradčanská

www.unicaplasma.cz
Tel.: 733 474 770

*dle § 32 ods. 2 zákona č. 373/2011 Sb.

1400 Kč *
měsíčně

18 200 Kč *
za rok➡ ➡

Práce - nabídka
• Ihned koupím byt v OV, DV.
Starší osoby mohu nechat v
bytě na dožití bez nájmu. Sluš-
né jednání, právní servis. Dě-
kuji J. Jurdová 725805115245005

• Úklidová firma přijme paní
na ranní úklid na DPP v objek-
tu MV na Chodovci P - 4. Ná-
stup ihned. Nutný čistý TR.
Tel.: 725757971 246080

• POKLADNÍ až 165 Kč/hod,
směny dle Vašich potřeb s on-
line rezervací, denní zálohy,
zaškolení. Tel.: 222534534,
www.creditczech.cz246099

• Úklidová fa přijme INVALID-
NÍ důchodce na 1/2 úvazek na
úklid kanceláří. Mzda 9 000 Kč
+ bonusy. Nábor. přísp. 5 000
TEL.: 774510686.246035

• KOMWAG přijme závozní-
ky, 1000/den, DPP – výplata
1x týdně, HPP 18-23.000 + 13,
14 plat, strav. paušál, přísp. na
dovolenou aj. Vol. zdarma
800566924245887

• KOMWAG přijme prac. na
úklid ulic, DPP – výplata 1x týd-
ně, HPP 17.000-20.700 + 13.,
14. plat, strav. paušál, přísp.
na dov. aj. Vol. zdarma
800566924245889

• PŘIJMEME IHNED invalidní
důchodce na úklid na 4 hod.
denně odpoledne P-1, P-2 Vi-
nohrady, P-10 - Hostivař. Plat
10.000 Kč měsíčně.
Tel.: 736447712 245909

• BS přijme strážné a psovody
pro objekty v Praze. Možno
též jako brigáda, DPP, DPČ,
vhodné i pro SD.
Tel.: 728360589 245956

• Městská část Praha 6 - Úřad
městské části nabízí výkon prá-
ce referenta DOPRAVNÍCH
PŘESTUPKŮ. Bližší informace
k Oznámení o vyhlášení výbě-
rového řízení jsou zveřejněny
na webových stránkách
www.praha6.cz v rubrice Po-
třebuji řešit - Volná pracovní
místa. Lhůta pro doručení při-
hlášky s doklady : 18.02.2022 v
podatelně Úřadu městské čás-
ti Praha 6. Kontakt : Mgr. Pala-
sová, tel. 220 189 750. 245135

• Technik POTRUBNÍ POŠTY
na Oddělení technické správy
budov - ÚVN. Požadujeme:
SŠ/VL v oboru elektro, vyhláš-
ka 50 o el. způsobilosti - §6,
orientaci v oboru slaboproud
(analog, digital), zodpověd-
nost, spolehlivost. Směnný
provoz. Piště na:
b u r i c o v a . j a n a@u vn . c z ,
kariera@uvn.cz.
Tel.: 973202745. 245208

• ANVI TRADE s.r.o. (Krč) – při-
jme skladníka, nutná praxe s
VZV. Pracovní doba Po-Pá. V
případě zájmu volejte pana
Jana Hladíka: 775325597.245582

• SKLADNÍK naOddělení tech-
nické správy budov - ÚVN. Po-
žadujeme: SOU/SŠ vzdělání,
znalost práce s PC (Excel), zod-
povědnost, aktivní a zodpo-
vědný přístup k práci. Piště na:
b u r i c o v a . j a n a@u vn . c z ,
kariera@uvn.cz.
Tel.: 973202745. 245212

• Městská část Praha 6 - Úřad
městské části nabízí výkon prá-
ce referenta REALIZACE MA-
JETKU . Bližší informace k
Oznámení o vyhlášení výběro-
vého řízení jsou zveřejněny na
webových stránkáchwww.pra-
ha6.cz v rubrice Potřebuji řešit
- Volná pracovní místa. Lhůta
pro doručení přihlášky s dokla-
dy : 09.02.2022 v podatelně
Úřadu městské části Praha 6.
Kontakt : Mgr. Červenka,
tel. 220 189 704.245570

• Německé velvyslanectví v
Praze hledá řidičku/řidiče. In-
formace naleznete na
www.prag.diplo.de -velvysla-
nectví-zaměstnání a stáže.245772

• Spol. zabývající se proná-
jmem luxusních vozidel, hledá
technicky zaměřeného pracov-
níka na samostatnou pozici
správce autoparku, mail.:
info@knokar.cz.245697

• Kompletace hraček sklad Jir-
ny, 15 min. busem z Černého
mostu. Mzda 125 Kč čist./hod.
200 Kč příspěvek na dopravu.
Výplata po týdnu. Vyžaduje-
me pravidelné směny po-pá
06-14/14-22, které se střídají
po týdnu nebo noční 22-06.
Máme dobrou platební morál-
ku. Volejte paní Barboru
722974886. wellpack.cz 245799

• BA přijme zaměstnance.
Prům. výdělek až 25 200
Kč/měs., možný profes. růst,
ubyt. a týdenní zálohy. Čistý
RT. Pohovor lze domluvit na
tel. 702005903. 245851

• Bezpečnostní agentura hle-
dá pracovníky výjezdové skupi-
ny pro oblast Praha. Nutná zá-
kladní znalost Prahy + řidičský
průkaz sk. B. Info
tel.: 602669268 245857

• ZŠ a MŠ Dr. Edvarda Beneše
v Praze 9 - Čakovicích. Příjme
učitele/ku pro 2. stupeň mate-
matiky. Nástup dohodou. Na-
bízíme moderně vybavenou
školu, příjemný kolektiv, po-
třebnou podporu a další bene-
fity. Životopisy, prosím zasílej-
te na emailovou adresu:
zscakovice@zscakovice.cz
Tel: 734 588 863245866

• ZŠ a MŠ Chodov, Květ. vítěz-
ství 57, P-4 přijme ihned vycho-
vatelku do ŠD a od šk. r.
2022/2023 učitelku 1. st..
www.zskv.cz,
email chodov@zskv.cz,
tel. 602 520 138244998

• Dřevosklad přijme řidiče
VZV, truhláře, dělníka, po - pá,
HPP, dobrý plat i jednání. Pra-
ha - východ, Veleň.
Kont.: info@kaplanpraha.cz,
tel. 602269409 246018

• ZŠ a MŠ Dr. Edvarda Beneše
v Praze 9 - Čakovicích. Příjme
učitele/ku pro 1. stupeň. Ná-
stup ihned. Nabízíme moder-
ně vybavenou školu, příjemný
kolektiv, potřebnou podporu
a další benefity. Životopisy,
prosím zasílejte na emailovou
adresu:
zscakovice@zscakovice.cz
Tel: 734 588 863246054

• Nabízíme 143-170,50
Kč/hod za vybalování zboží.
Směny noční/denní, ONLINE
REZERVACE, zálohy, prodejny
v Praze a okolí.
Tel: 222534534 246118

• Dopek pečiva/pultový pro-
dej lahůdek BRIGÁDA za
157,80 Kč/hod. Zaškolení sa-
mozřejmostí, nástup ihned.
Více na tel.: 222534534246137

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží, vše do r. 1990.
734843403244637

Knihy a časopisy

Požadujeme invalidní důchod.
Nabízíme

mzda od 110,-Kč/hod
náborový příspěvek 10.000Kč

vyplácení denně
Tel.: 800 888 440 (bezplatná linka)

Ocelářská 21, Praha 9 (metro Českomoravská)

HLEDÁME

RECEPCE
A OSTRAHA

ZAMĚSTNANCE
NA POZICE:

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme
hotově á
2000,- Kč
za jednu

banánovou
krabici knih.

Než prodáte
své knihy,
porovnejte
CENOVOU
NABÍDKU!

Telefon:
773 537 401

Servisní technik pro chladící
technologie IT infrastruktury
Pracovní náplň:
• servisní prohlídky chladicí technologie
datových sálů a serveroven • uvádění do provozu
nových chladicích zařízení, pravidelné prohlídky
včetně revizí úniku chladiva
Požadujeme:
• SŠ elektro, vyhl.50/78 Sb., §6 • praxi v oboru
chlazení a servisu, není podmínkou • schopnost
jednání s klienty a dodavateli • ŘP sk.B
• certifikát MŽP pro nakládání s„F plyny“

Kontakt: vladimira.michalkova@altron.net
Tel.606 665 494, www.altron.net

hledá:

Pro pracoviště v Praze - objekt Bořislavka
hledáme vhodné uchazeče na pozice:

 OSTRAHA OBCHODNÍ PASÁŽE
 OSTRAHA RECEPCE

Náplň práce pro ostrahu recepce:
 Pracovní doba 07:00 až 19:00 hod.
a 19:00 až 07:00 hod.

 Kamerový dohled pomocí CCTV/VSS
Nabízíme:
 Zaměstnání na DPP, HPP
 Odpovídající mzdové ohodnocení
 Náborový příspěvek 5 000 Kč
Požadujeme:
 Profesní kvalifikaci Strážný
(kód: 68-008-E) - umožníme získat

 Znalost ČJ

Náplň práce pro ostrahu obchod. pasáže:
 Pracovní doba 05:00 až 14:00 hod.
a 14:00 až 23:00 hod.

 Přímý dohled na bezpečnostní situaci
v obchodní pasáži

 Obchůzková činnost v rámci pasáže
Nabízíme:
 Zaměstnání na DPP, HPP
 Odpovídající mzdové ohodnocení
 Náborový příspěvek 6 000 Kč
Požadujeme:
 Dobrou fyzickou kondici, práce
převážně ve stoje

 Znalost ČJ

NÁSTUP PRO OBĚ POZICE
IHNED

Kontakt:
mobil: + 420 724 793 669
e-mail: ivana.slavikova@cz.g4s.com

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Statistiky ukazují,
že pře všechnu
snahu se nedaří
lákat mladé lidi
do manuálních
profesí. Hlavně
tam, kde se staví
a maká rukama.

Nelakujme si české podniká-
ní narůžovo. České firmy,
hlavně ty stavební, se bojí vál-
ky na východě. Ne proto, že
by umírali lidé, nemají strach
o životy Ukrajinců. Obavy
mají proto, že by mnozí
z těch, které zaměstnávají,
narukovali do armády a v Čes-
ku by neměl kdo nahazovat
omítky, tahat pytle s cemen-
tem, obkládat koupelny.
Personální agentury, které

dovážejí do země pracovníky
z východu, sice ještě odliv
Ukrajinců nijak silně neza-
znamenávají, pro jistotu už
ale rozhazují sítě ve Vietna-
mu, v Srbsku a dalších oblas-
tech, odkud by cizinci vyrov-
nali případný válečný odliv
Ukrajinců. I přesto je naříká-
ní nad personální bídou,

především ve stavebnictví,
nepřesné.

Nechce se nám k lopatě?
„Během koronakrize jsme

si zvykli hlad stavebních fi-
rem po pracovní síle svádět
na to, že mnozí ze zahranič-
ních pracovníků, v tomto od-
větví tolik oblíbení, se vrátili
do svých domovských zemí
a prozatím se ještě nemohli
nebo nechtěli vydat zpět za
prací do Česka. Už se objevují
i obavy, že nedostatek lidí

z Ukrajiny by se mohl ještě
zhoršit v souvislosti s přípra-
vou Ukrajiny na ozbrojený
konflikt s Ruskem. A že Če-
chům se k lopatám a míchač-
kámnechce,“ přidává svůj ko-
mentář Michal Skořepa, eko-
nom České spořitelny a člen
vedení České společnosti
ekonomické.

OSVČ i šedá zóna
Skořepa ale na tvrdých da-

tech ukazuje, že počty ukra-
jinských a vůbec všech zahra-

ničních pracovníků se v Čes-
ku ve stavební branži nemě-
ní, loni jich dokonce přibylo.
„Koncem roku 2020 se jejich
počet dostal nad úroveň ko-
lem 58 tisíc, na které byl před
příchodem covidu, a v polovi-
ně loňského roku už byl výš
dokonce o deset tisíc, to je
o dobrých 16 procent víc,“ vy-
světluje Michal Skořepa.
Navíc se jedná jen o regis-

trované zaměstnance. Ve sta-
vebnictví je hodně rozšířený
švarcsystém, řemeslníci půso-

bí jako OSVČ, část je v šedé
zóně bez evidence.
„Ať už je to s cizinci a pod-

nikateli ve stavebnictví jakko-
li, celkový objem pracovní
síly měřené odpracovanými
hodinami byl ve stavebnictví
ve třetím čtvrtletí loňského
roku větší než po celý rok
2019,“ konstatuje ekonom
Michal Skořepa. Stavebnictví
proto potřebuje víc lidí ne
kvůli tomu, že by jich ubylo,
ale kvůli tomu, že výrazně
přibylo staveb. PAVEL HRABICA

Lovit v zahraničních vodách,
nebo vychovávat vlastní? Ná-
zory se různí.
Škodě Auto chybějí až stov-

ky IT specialistů, které firma
potřebuje pro svoji digitální
transformaci. Automobilka
navrhuje umožnit nábor kva-
lifikovaných odborníků ze za-
hraničí a zajistit větší podpo-
ru technologických studij-
ních oborů. Na kulatém stole
Hospodářské komory České
republiky to uvedl člen před-
stavenstva Škody Auto Mar-
tin Jahn.
Podle Jahna je cestou, jak

zvýšitmnožství kvalitních ab-
solventů, úprava finančních
koeficientů pro některé stu-
dijní obory zaměřené na IT.
Premiér Petr Fiala, který se
diskuze také účastnil, uvedl,
že je k upřednostňování urči-
tých oborů skeptický. Podle
něj není cestou finanční
podpora, ale motivace již na
základních školách a úprava
výuky. Vláda by podle Jahna
měla vytvořit systematický

program pro dovoz IT specia-
listů. V současnosti najímání
lidí z jiných zemí brání vyso-
ká legislativní zátěž. Podle
zakladatele společnosti So-
cialbakers Jana Řežába je ak-
tuálně prakticky nemožné na-
jmout programátora z USA či
jiných zemímimo Evropskou
unii. „Je to tří- až šestiměsíční
proces,“ říká Řežáb.
Vláda chce podle Fialy ote-

vřít pracovní trh pro zahra-
niční pracovníky, hlavně pro
ty z východní Evropy. „Odbo-
ry jsou proti, ale my to udělá-
me. Není možné, abychom
neotevřeli náš pracovní trh,
jinak nebudeme konkurence-
schopní,“ argumentoval čes-
ký premiér.
Škoda Auto v současnosti

prochází přechodem k elek-
tromobilitě a digitalizaci. Ve
výrobě využívá virtuální reali-
tu, umělou inteligenci nebo
3D tisk. Do roku 2030 chce
v Evropě prodávat padesát až
sedmdesát procent svých aut
na elektřinu. ČTK

Ukrajinci zatím domů kvůli možnému konfliktu s Ruskem nemíří. MAFRA

Vítaní cizinci

18
Nejvíc cizinců působilo v po-
sledních dvou letech ve zpra-
covatelském průmyslu. Bylo
jich víc než 18 tisíc (zaměst-
nanci, ne OSVČ a načerno pra-
cující). V administrativě jich
bylo asi 11 tisíc, ve stavebnic-
tví něco málo přes deset tisíc.

15
Cizinci tvoří kolem patnácti
procent všech pracujících.

Silné paže jsou někde stále potřebné
Sklářství je oborem, kde se bez automatů a robotů také neobejdou. Jsou však ale provo-
zy, kde je pořád nutná šikovnost a také pořádně silné mužské paže. Například když potře-
bují přenést žhavé sklo. Skláři v Květné, části obce Strání na Uherskohradišťsku, přenáše-
li z pece osm rozžhavených pánví na tavení skla. Pracovali tradiční ruční technikou, která
se desítky let nemění. Velké pánve váží od 550 do 700 kilogramů, v peci byla teplota přes
1200 stupňů Celsia. Zdejší manufaktura je jednou z nejstarších skláren na našem území,
ruční sklo odtud putuje k nám i do světa již od roku 1794. V současnosti se tu plně věnují
výrobě tradičního českého křišťálu v nejvyšší kvalitě. ČTK

Autoland. Škoda
hledá IT cizince

Málo, moc? Lidí ve stavebnictví
je dost, rapidně ale přibylo práce
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V pátek to vypuk-
ne. Tedy oficiálně.
Ještě před slavnost-
ním zahájením se
do bojů o cenné
kovy pustí curleři
nebo hokejistky.

Po letních hrách v Tokiu se
chystá další olympiáda v kuli-
sách koronavirové pande-
mie, kdy se vedle výkonů
a příběhů řeší výsledky testů
na covid-19 a přísná opatření.
Celkem se rozdělí rekord-
ních 109 sad medailí v pat-
nácti sportovních odvětvích,
o něž se bude bojovat ve
třech oblastech. Vedle Pekin-
gu to budou horská střediska
Jen-čching a Čang-ťia-kchou.
Česko posílá na hry rekordní
výpravu – více než stovku
sportovců, protože se kvalifi-
kovaly oba hokejové týmy.

Přísná omezení, sportovci
nebudou smět nikam
Olympiáda bude znovu

v uzavřené bublině, na rozdíl
od Tokia se tentokrát někteří
akreditovaní účastníci nebu-
dou moci volně pohybovat
ani po dvou týdnech pobytu.
Do Číny mají vstup prakticky
jen očkovaní, protože bez
toho byla povinná třítýdenní
karanténa. Všichni účastníci
se musejí denně testovat. Zá-

kladem úspěchu je tak dostat
se bez pozitivního výsledku
na start.
Kvůli koronaviru přišel

olympijský turnaj o účast ho-
kejistů ze zámořské NHL, kte-
ří měli pod pěti kruhy hrát
poprvé od Soči 2014. Na roz-
díl od Tokia by ale neměly
být prázdné tribuny, i když
vstupenky nešly do volného
prodeje. Účast zahraničních
návštěvníků je znovu zapově-
zena, ale vybrané skupiny
lidí trvale žijících v Číně by se
do ochozů za přísných podmí-
nek měly dostat.
Pořadatelé doufají v zaplně-

ní kapacity minimálně ze tři-
ceti procent. „Pokud jde o ka-
pacitu, tak ještě nemáme roz-
hodnuto, protože se to musí
nastavit sportoviště od spor-
toviště. Ale řekl bych, že jed-
no ze tří nebo jedno ze dvou
možných míst by byl dobrý
výsledek. Bude také záležet
na tom, jestli je to venku, či
uvnitř,“ uvedl Christophe
Dubi, výkonný ředitel olym-
pijských her vMezinárodním
olympijském výboru (MOV).

Favority jsou Norové
V Číně se očekává přes

2800 sportovců z více než de-
víti desítek zemí. Stejně jako
před čtyřmi lety by měli me-
dailové hodnocení ovládnout
Norové, uvedla předpověď
Gracenote zveřejněná měsíc
před začátkem olympiády.
Norské velmoci silné napří-

klad v klasickém lyžování
nebo biatlonu přisoudila 45
medailí, což by bylo ještě
o šest více než v Pchjong-
čchangu 2018. Tehdy přitom
Norové ziskem 39 medailí
o dva cenné kovy překonali
rekord Spojených států ame-
rických z Vancouveru 2010.

Rusové opět bez vlajky
Kvůli trestu za organizova-

ný doping ruská výprava zno-
vu nebude závodit pod svou
vlajkou a dalšími národními
symboly. Pod hlavičkou Rus-
kého olympijského výboru se
do Pekingu chystají více než
dvě stovky sportovců a řada
z nichmá velmi vysoké ambi-
ce. Medailovou žeň očekávají
Rusové například v kraso-
bruslení, jak naznačilo nedáv-
né mistrovství Evropy. Na
stupně vítězů by seměli podí-
vat i v běhu na lyžích. Před
čtyřmi lety v Pchjongčchan-
gu získali „olympijští sportov-
ci z Ruska“ sedmnáct medai-
lí. Tentokrát by jich podle
analytiků měli mít až tři de-
sítky, což by je řadilo do nej-
lepší trojice v hodnocení
zemí.
Zahajovací ceremoniál je

naplánovaný na pátek, ale
první olympijské soutěže za-
čnou už dnes. V prvním kole
curlingu smíšených dvojic se
představí i český manželský
pár Zuzana a Tomáš Paulovi.
Zimní olympijské hry 2022
skončí v neděli 20. února. ČTK

Hokejová premiéra

Poprvé v historii za účasti
českých hráček začne v noci
na zítřek v Pekingu
olympijský turnaj hokejistek.

● A právě národní tým bude
jako první v akci v zahajova-
cím duelu skupiny B proti
domácí Číně. Premiéra pod
pěti kruhy začne svěřenky-
ním kouče Tomáše Paciny
s úvodním buly v 5.10 SEČ.

● Ženský hokej je olympijským
sportem od Nagana 1998.
Češky si však sen o účasti spl-
nily až o 24 let později, díky
zvládnuté kvalifikaci v Cho-
mutově. „Olympiáda je nej-
větší akce, na které si člověk
může zahrát,“ prohlásila
kapitánka Alena Mills. ČTK

České medailové naděje

Tou největší bude obhájkyně
dvou zlatých medailí z Koreje
Ester Ledecká, která se znovu
chystá závodit na lyžích i na
snowboardu.

● Šanci zabojovat o cenný kov
by měla mít také rychlobrus-
lařkaMartina Sáblíková
nebo biatlonistkaMarkéta
Davidová.

● Na minulých ZOH získalo
Česko sedm medailí, ale
tentokrát se takový úspěch
neočekává. Mimo jiné také
proto, že chybí vítězka
snowboardcrossu ze Soči
a bronzová z Pchjongčchan-
gu Eva Samková, která se
nestihla zotavit ze zlomeni-
ny obou kotníků. ČTK

Slavnostní zahájení proběhne na stadionu Ptačí hnízdo. AP

KrátceČísla dne
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Jednašedesát procent klubů
a tělovýchovných jednot
nemá peníze na provoz
a údržbu sportovišť. Vyplývá
to z průzkumu České unie
sportu, do něhož se v prosin-
ci zapojilo téměř 1700 zástup-
ců sportovních spolků. Tento
podíl způsobený především
prudkým nárůstem výdajů na
energie nadále roste. Funkcio-
náři toužebně očekávají stát-
ní dotace na tento účel.

2,5
Zraněními sužovaný tenista
Juan Martín del Potro by měl
příští týden absolvovat po
dvou a půl letech comeback
na ATP Tour. Třiatřicetiletý
Argentinec má volnou kartu
na turnaji v Buenos Aires. ČTK

Liberec pošilhává po šestce
Fotbalisté Liberce chtějí v jarní části prvoligové sezony
navázat na výkony z druhé poloviny podzimu. Severočeši
přezimovali na devátém místě tabulky a v první řadě se
chtějí vyhnout bojům o záchranu. Podle kapitána Jana
Mikuly (na snímku) ale také pošilhávají po elitní šestce,
která si zahraje elitní nadstavbovou skupinu o titul. ČTK

Jsou tu další olympijské hry,
které proběhnou v bublině

Opět se rozstřílel
Basketbalisté Golden Sta-
te v NBA vyhráli 122:108
nad Houstonem. Svým
nejlepším výkonem od Vá-
noc jim k tomu pomohl
Stephen Curry a pošesté
v sezoně pokořil hranici
40 bodů. New Orleans
Pelicans, za něž opět ne-
hrál český rozehrávač To-
máš Satoranský, prohráli
s Clevelandem 90:93.

Zvládl i první kolo
Český tenista Vít Kopřiva
na turnaji v indickém
Puné po postupu z kvalifi-
kace porazil v prvním
kole 6:4, 6:2 Turka Cema
Ilkela. Čtyřiadvacetiletý
rodák z Bílovce, jemuž pa-
tří v žebříčku 193. místo,
se dostal do hlavní soutě-
že turnaje ATP Tour
podruhé v kariéře.

Gólman ledna
Šimon Hrubec z Omsku
byl po listopadové premié-
ře podruhé v sezoně vyhlá-
šen nejlepším brankářem
měsíce v Kontinentální
hokejové lize. Třicetiletý
člen českého kádru pro
olympijské hry v Pekingu
ve třech zápasech vychy-
tal dvě výhry, měl průměr
1,35 obdržené branky na
zápas, úspěšnost zákroků
95,18 procenta a jednou
udržel čisté konto.

Znovu odloženo
Mistrovství světa v pla-
veckých sportech ve
Fukuoce bylo kvůli
koronaviru už podruhé
o rok odloženo. Místo
letošního května se v Ja-
ponsku o medaile bude
bojovat 14. až 30. červen-
ce 2023. ČTK


